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Abstract 

 

  This study aimed at investigating the effectiveness of a 

successful intelligence-based program for developing English 

writing skills and attitudes towards writing among preparatory 

schoolers. The participants (N=25) were divided into two groups; 

the experimental group and the control one. The experimental 

group consisted of 12 students at Al-Arish Preparatory Institute 

for Girls, Al-Arish city, North Sinai Governorate, whereas the 

control group consisted of 13 students at Al-Arish New 

Preparatory Institute for Girls, Al-Arish city, North Sinai 

Governorate. The instruments and material were prepared and 

validated as follows: a writing skills checklist, a writing skills 

pre-post test, a writing attitude scale and a successful 

intelligence-based program. The experimental group received the 

successful intelligence-based program as an experimental 

intervention, while the control group received only the regular 

running program. The writing skills test and the writing attitude 

scale were pre-administered. The successful intelligence-based 

program was implemented, and then the test and the scale were 

post-administrated at the end of the intervention. The study 

results revealed that there are statistically significant differences 

between the mean scores of the experimental group pre and post 
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measurements on both the writing skills test and the writing 

attitude scale in favour of the post measurement. Results also 

showed that there are statistically significant differences between 

the mean scores of the experimental and control groups on both 

the writing skills test and the writing attitude scale in favour of 

the experimental group. 

Key words: Successful intelligence-English writing skills and 

attitudes towards writing. 

 

 مدتخمص الرسالة بالمغة العربية
 

ىجفت الجراسة الحالية إلى التحقق مغ فاعمية بخنامج مقتخح قائع عمى نطخية 
الحكاء الشاجح لتشسية ميارات الكتابة بالمغة الإنجميدية والاتجاه نحػ الكتابة لجى شلاب 

يج شبو  التجػخيبي، القائع عمى الجراسة الحالية عمى السشػ تواعتسجالسخحمة الإعجادية. 
بسجيشة  ،( بسعيج فتيات العخير الإعجادي12ترسيع السجسػعتيغ )تجخيبية وعجدىا )

( بسعيج فتيات العخير 13وضابصة وعجدىا ) -العخير، محافطة شساؿ سيشاء
الإعجادي الججيج، بسجيشة العخير، محافطة شساؿ سيشاء، وذلظ لمتعخؼ عمى فاعمية 

وتع تجريذ البخنامج السقتخح والقائع عمى  تخح في تشسية متغيخات الجراسة.البخنامج السق
نطخية الحكاء الشاجح عمى السجسػعة التجخيبية فقط، بيشسا تع التجريذ لمسجسػعة 
الزابصة باستخجاـ الصخيقة التقميجية. وقج أعجت الباحثة  أدوات الجراسة وتع تحكيسيا، 

واختبار  ميارات الكتابة القبمي والبعجي، ومقياس وتكػنت مغ قائسة ميارات الكتابة، 
اتجاه الصلاب نحػ الكتابة، والبخنامج السقتخح والقائع عمى نطخية الحكاء الشاجح. وتع 
تصبيق اختبار ميارات الكتابة القبمي وأيزا مقياس اتجاه الصلاب نحػ الكتابة القبمي 

لقائع عمى نطخية الحكاء الشاجح عمى مجسػعتي الجراسة، ثع تجريذ البخنامج السقتخح وا
ا إجخاء الاختبار البعجي للؤدوات عمى السجسػعة عمى السجسػعة التجخيبية فقط. وأخيخً 

حرخ الجرجات ومعالجتيا إحرائيا لمتأكج مغ صحة ثع التجخيبية والزابصة، 
الفخوض والخخوج بالشتائج وتفديخىا، وتقجيع التػصيات والسقتخحات في ضػء ما 

  نتائج الجراسة. أسفخت عشو
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 2.25إلى الشتائج التالية: تػجج فخوؽ دالة إحرائياً عشج مدتػى وقج تػصمت الجراسة 
بيغ متػسصي درجات الصلاب في الاختبار البعجي لسيارات الكتابة بالمغة الإنجميدية 
وكحلظ مقياس اتجاه شلاب الرف الأوؿ الإعجادي لمسجسػعة التجخيبية ومتػسط 

الاختبار البعجي لمسجسػعة الزابصة في اختبار ميارات الكتابة  درجات الصلاب في
وكحلظ مقياس اتجاه شلاب الرف الأوؿ الإعجادي نحػ الكتابة بالمغة الإنجميدية،  
لرالح الاختبار البعجي لسيارات الكتابة ومقياس اتجاه الصلاب نحػ الكتابة لمسجسػعة 

ية البخنامج السقتخح والقائع عمى نطخية التجخيبية. وبشاء عمى ذلظ، فقج تع اثبات فاعم
الحكاء الشاجح لتشسية ميارات الكتابة بالمغة الإنجميدية والاتجاه نحػ الكتابة لجى شلاب 

 الرف الأوؿ الإعجادي.
 الاتجاه نحػ الكتابة -ميارات الكتابة -الكمسات السفتاحية: الحكاء الشاجح

 

Introduction 
 

    Language is the reflection of the inside of the mind. Whatever 

we do in our life is expressed by language. Nothing is more 

important to people than language. It is the merit which 

distinguishes human beings from all other creatures on land, so it 

can be said that the human language is unique. In the last two 

decades, it was said that the world was a small village, but 

nowadays, we describe the world as a room without walls due to 

language and means of communication.  
 

   Alexander and Seidman (1990) stated that language belongs to 

the individual and to the society. Trask (1999) mentioned that 

language makes us human because it creates the human world 

which is known by all the people. The development of everything 

from music to welfare could never have come about in the 

absence of language. According to Beardwood, Sherman and 

Tulloh (2010) language alters people’s opinions and compels 

governments to alter laws, although violence and intimidation 

may make people obey. Language alters the people’s way of 


